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1. BERICHT VAN DE RAAD VAN COMMISSARISSEN

Bonaire International Airport (BIA) heeft het afgelopen jaar flinke stappen gezet op weg 
naar modernisering en uitbreiding van Flamingo Airport en het verbeteren van de 
veiligheid, de capaciteit, de duurzaamheid en de kwaliteitsbeleving voor de passagiers. En 
dat is belangrijk, want voor veel inwoners van Bonaire is Flamingo Airport de 
toegangspoort tot de regio en de rest van de wereld. Voor de bezoekers van ons eiland is 
het eveneens een belangrijke plek, waar hun verblijf begint en eindigt. Al deze passagiers 
willen we een prettige ervaring bieden. 

Er is in 2022 veel werk verzet, en er staat ook nog veel te gebeuren. Daarom is de Raad 
van Commissarissen verheugd dat Maarten van der Scheer per 1 augustus 2022 is 
begonnen als nieuwe directeur van de luchthaven. Hij volgt Jos Hillen op, die sinds juli 
2019 de interim-directeur was. Maarten van der Scheer heeft veel ervaring met het 
managen in een complexe omgeving waarin veel belangen spelen. In combinatie met zijn 
allround luchthaven ervaring, zijn sterke communicatieve vaardigheden en zijn capaciteit 
als teambuilder is hij een aanwinst voor onze luchthaven.  

Graag bedanken wij Jos Hillen voor zijn toewijding en inzet in de afgelopen jaren. In de 
turbulente periode van de pandemie heeft hij de organisatie fier overeind gehouden. Onder 
zijn leiding zijn er veel verbeterprojecten uitgevoerd op het gebied van veiligheid en 
onderhoud. Bovendien zijn er belangrijke stappen gezet om tot een nieuw en 
toekomstbestendig masterplan voor de luchthaven te komen.  

1.1 Leden 

Marco van de Kreeke is door de Algemene Vergadering van Aandeelhouders herbenoemd 
als voorzitter van de Raad van Commissarissen voor een tweede termijn van drie jaar.  
De heer John Soliano heeft de functie van secretaris van de Raad van Commissarissen 
aanvaard. 



5 

1.2 Vergaderingen 

De Raad van Commissarissen kwam in 2022 vijf keer bijeen in een reguliere vergadering, 
op 23 maart, 22 juni, 29 juli, 13 september en 17 oktober. Het jaarverslag en de 
jaarrekening 2021 en de begroting 2023 zijn afgerond. Verder was de upgrade van 
Flamingo Airport een terugkerend onderwerp op de agenda. 

De Algemene Vergadering van Aandeelhouders vond in 2022 twee keer plaats, op 21 juni 
en 18 oktober. In de vergadering van juni is de jaarrekening van 2021 vastgesteld en in 
oktober is onder andere gesproken over de upgrade van Flamingo Airport en is de 
begroting van 2023 vastgesteld.  

De Raad van Commissarissen heeft het afgelopen jaar onder leiding van een externe partij 
een zelfevaluatie uitgevoerd. De leerpunten die naar voren zijn gekomen, zijn inmiddels 
opgepakt. 

1.3 Preadvies bij de jaarrekening 2022 

De directie heeft het voorliggende jaarverslag en jaarrekening opgesteld. De jaarrekening 
is gecontroleerd door accountants en adviseurs van BDO, en voorzien van een 
goedkeurende controleverklaring. De Raad van Commissarissen heeft de jaarrekening 2022 
op voorstel van de directie goedgekeurd.  

In 2022 heeft BIA een gezond resultaat geboekt. De vervoerscijfers waren boven 
verwachting sterk met in totaal ruim 423.727 passagiers die aankwamen en vertrokken via 
Flamingo Airport. De liquiditeit en solvabiliteit zijn ruim voldoende.  

De jaarrekening over het verslagjaar 2022 zal ter vaststelling worden voorgelegd aan de 
Algemene Vergadering van Aandeelhouders in de jaarvergadering op 20 juni 2023.  

We hebben er alle vertrouwen in dat BIA in staat zal zijn om de vele uitdagingen die de 
luchthaven te wachten staan aan te gaan. Graag bedanken we alle collega’s en 
luchthavenpartners voor hun inzet en betrokkenheid in 2022!  

Namens de Raad van Commissarissen, 
Ir. J.M. van de Kreeke, 
President-commissaris 
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2. RVC, DIRECTIE EN AANDEELHOUDER  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

2.1 Raad van Commissarissen 

De Raad van Commissarissen bestaat uit drie commissarissen. 
- Marco van de Kreeke, President-commissaris. 
- Angel Bermudez, lid met het profiel financiën en bedrijfsvoering 
- Camiel Eurlings, lid met het profiel luchtvaart, governance en bestuur. 
De heer John Soliano is aangesteld als secretaris. 
 
2.2 Directie 

Per 1 augustus 2022 heeft de Algemene Vergadering van Aandeelhouders van BIA de heer 
Maarten van der Scheer, Msc BA, benoemd tot directeur van de organisatie.  
 
2.3 Aandeelhouder  

Het Openbaar Lichaam Bonaire (OLB) is 100% aandeelhouder van Bonaire International 
Airport N.V.  
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3. BESTUURSVERSLAG 

Het jaar 2022 was succesvol voor BIA. Het was een jaar dat in het teken stond van herstel 
na de coronapandemie. Het passagiersvervoer naar Bonaire groeide sterk, zelfs tot boven 
het niveau van 2019. Om dit te kunnen faciliteren en onze uitvoeringskracht te versterken 
hebben we veel in onze organisatie geïnvesteerd en een aantal nieuwe collega’s welkom 
kunnen heten.  
 
Een belangrijke mijlpaal in het afgelopen jaar was de ondertekening van het Memorandum 
van Understanding tussen het Openbaar Lichaam Bonaire (OLB), het ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat (IenW), het ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties (BZK) en BIA. De partijen gaan gezamenlijk investeren in de veiligheid, 
duurzaamheid, capaciteit en kwaliteit van onze luchthaven. Dit heeft de uitbreiding en 
verbetering van Flamingo Airport een belangrijke stap dichterbij gebracht. 

Andere mijlpalen waren de terugkeer van een aantal vertrouwde airlines uit onder andere 
Noord-Amerika vanwege het opheffen van de reisbeperkingen, de opening van het nieuwe 
terras bij de vertrekhal en de ondertekening van het Memorandum of Understanding 
affordable & sustainable inter island connectivity over betaalbare emissievrije vluchten 
tussen de ABC-eilanden.  

In dit jaarverslag leest u meer over deze ontwikkelingen. Ook kijken we vooruit en gaan 
we kort in op de ambities waar we in 2023 op inzetten. Aan het einde van dit verslag vindt 
u de jaarrekening met de financiële verantwoording.   

Ondertekening van het Memorandum van Understanding over de uitbreiding en verbetering van Flamingo Airport op 14 december 2022                                   
v.l.n.r. BIA-directeur Maarten van der Scheer, minister Mark Harbers en gedeputeerde Hennyson Thielman,                                                                                        

onder het toeziend oog van Gezaghebber Edison Rijna en gedeputeerde James Kroon.  
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3.1 Kerncijfers  
 
In 2022 vertrokken en arriveerden er in totaal 423.727 passagiers van en op Flamingo 
Airport. Dit is een stijging van 65% ten opzichte van 2021 en bijna 11% ten opzichte van 
2019. De vluchten kenden een hoge bezetting en de meeste vertrouwde bestemmingen 
keerden terug in het netwerk. Bijna de helft van de passagiers kwam uit Europa. Het 
regionale netwerk heeft zich na de coronapandemie redelijk hersteld, maar is nog niet op 
het oude niveau. KLM en TUI fly verbinden Bonaire met Nederland. United Airlines, Delta 
Air Lines en American Airlines zorgden in de loop van 2022 weer voor connecties met de 
VS. En de regionale airlines Divi Divi Air, EZ Air en Sky High zorgden voor de verbinding 
met de overige eilanden binnen het Koninkrijk en Santo Domingo.  

 

 

 

3.2 Safety en security 

Registratieprogramma Airlink 
Als onderdeel van het continu verbeteren van de veiligheid (safety) is in februari de 
implementatie van het software registratieprogramma Airlink voltooid, na enige vertraging 
vanwege de coronapandemie. De afdeling Operations werkte al sinds 2021 met het 
programma en nu is de rest van de organisatie hier ook op overgegaan. Airlink helpt ons 
met het borgen en monitoren van het veiligheidsmanagementsysteem, de facturatie aan de 
airlines en de registratie van alle vluchten. Naast algemene managementinformatie biedt 
het systeem ook vluchtinformatie aan de passagiers en alle partners die op de luchthaven 
samenwerken.   

 
 
 

2022 2021 2020 2019 2018
Aantallen passagiers en vliegbewegingen
Passagiers (inclusief transito) 678,128 414,917 197,190 472,340 448,503
Passagiers (exclusief transito) 423,727 256,826 158,460 382,390 358,472
Vliegbewegingen 12,690 11,010 8,900 16,698 16,032
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Rampenoefening  
In april hebben we samen met alle ketenpartners een grootschalige rampenoefening 
gehouden. Door een vliegtuigcrash nabij Donkey Beach na te bootsen, heeft het 
rampenbestrijdingsteam de crisisaanpak getraind. Alle partijen die een taak hebben in 
crisisbeheersing namen aan deze oefening deel. Met name de onderlinge samenwerking en 
communicatie was een belangrijk aandachtspunt. In de twee weken voorafgaand aan de 
oefening zijn diverse trainingen gegeven over rampenbestrijding. Op basis van de evaluatie 
kunnen rampenplannen worden bijgesteld. De oefening is succesvol verlopen en BIA is 
hiermee adequaat voorbereid in geval van eventuele rampen of calamiteiten. 
 
Sloop van het oude terminal gebouw 
Het oude terminal gebouw moet uit het oogpunt van veiligheid gesloopt worden. Het staat 
bijna volledig in een obstakelvlak, dat volgens de huidige internationale 
veiligheidsvoorschriften vrij moet blijven van objecten, om de vliegtuigen voldoende ruimte 
te bieden in geval van nood. Met het OLB zijn afspraken gemaakt over maatregelen om 
elementen van het gebouw die herinneren aan de historie niet verloren te laten gaan. In 
een werkgroep gaan we deze afspraken uitwerken en uitvoeren. 
 
Safety en security audits 
In 2022 zijn er drie audits gehouden, die we allemaal met goed gevolg hebben afgerond. 
• Een safety audit van de Inspectie Leefomgeving en Transport (ILT) op het hebben en in 

stand houden van een veilige luchthaven infrastructuur. Het gaat bijvoorbeeld om het 
onderhoud aan de start- en landingsbaan en het uitvoeren van een veilig proces ten 
aanzien van de luchthavenoperatie, waarbij de veiligheid van passagiers op het 
platform gegarandeerd moet zijn. 

• Een audit van onze Nederlandse toezichthouder de Brigade Toezicht Beveiliging 
Burgerluchtvaart op de uitvoering van de wettelijk voorgeschreven securitytaken. 
Daarbij ligt de nadruk op het voorkomen dat gevaarlijke voorwerpen aan boord van 
vliegtuigen komen.  

• De security audit van de Amerikaanse Transport Security Administration (TSA) op 
Bonaire. Dit is de Amerikaanse tegenhanger van de Nederlandse toezichthouder. Deze 
organisatie audit vooral de Amerikaanse airlines die vliegen op Bonaire, maar de 
luchthaven zelf wordt daarbij ook altijd meegenomen in de observaties.  

 
Foreign Object Debris (FOD) 
Ook in 2022 hebben we onze jaarlijkse FOD-walk gehouden, om bij te dragen aan de 
veiligheid van landende en opstijgende vliegtuigen. Hierbij hebben we alle voorwerpen 
verzameld die niet thuishoren op het vliegveld.  
 
Cursus beveiligingsbeambten 
In maart hebben we een tiendaagse herhalingscursus georganiseerd voor alle 
beveiligingsbeambten van BIA gericht op het juist uitvoeren van de 
beveiligingsmaatregelen. De eerste week ging het om een theoretische herhaling en de 
tweede week volgde een training ‘on the job’. Met deze training kreeg ook het praktisch, 
efficiënt en klantvriendelijk uitvoeren van de beveiliging opnieuw de aandacht.  
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Aanschaf van een ambulift 
In 2022 heeft BIA een ambulift aangekocht, een voertuig met een geavanceerde lift voor 
passagiers die bijvoorbeeld afhankelijk zijn van een rolstoel. Het voertuig zal in de loop van 
2023 inzetbaar zijn.  
 

  
De nieuwe ambulift van BIA 

Onderzoek naar beveiliging 
In 2022 is het onderzoek afgerond naar de efficiëntie, de capaciteit en het verhogen van 
het beveiligingsniveau door de inzet van modernere apparatuur bij de security  
 
opstelling voor passagiers. Dit onderzoek is uitgevoerd door PointFWD, in nauwe 
samenwerking met BIA, de Nationaal Coördinator Terrorismebestrijding en Veiligheid 
(NCTV) en de TSA. Tijdens een site visit heeft de TSA advies aan ons uitgebracht en 
mogelijkheden besproken. Het rapport is daarna besproken met de ketenpartners en de 
NCTV. In 2023 gaan we samen verder met de implementatie van de adviezen in de 
praktijk.  
 
Grondverwerving  
Enkele gronden binnen de hekken van de luchthaven zijn in het bezit van derden. De 
directie van BIA voert gesprekken met het OLB en met de eigenaren om tot een oplossing 
hiervoor te komen. 
 

3.3 Onderhoud en kwaliteitsverbetering 

Langetermijn Onderhoudsprogramma 
Het afgelopen jaar heeft het Langetermijn Onderhoudsprogramma een gedegen 
inhoudelijke impuls gekregen. Dit betekent dat we nu concreet inzicht hebben in de 
onderhoudsbehoefte aan airside voor de eerstkomende tien jaar, met een indicatieve 



 

11 
 

doorkijk in de periode daarna. Het ministerie van IenW heeft grote tevredenheid 
uitgesproken over onze aanpak.  
 
Nieuwe baanverlichting 
In september zijn we gestart met het ontwerp van de nieuwe baanverlichtingsinstallatie en 
de voorbereiding van de aanbesteding. Dit omvangrijke project voeren we samen met 
Rijkswaterstaat uit. Het ministerie van IenW heeft hiervoor een bijdrage van circa 4 mln. 
euro beschikbaar gesteld. BIA draagt zelf ook een aanzienlijk deel bij aan de kosten. Na 
afronding van het project is de hele installatie toekomstbestendig met een 
levensduurverwachting van 15 jaar bovengronds en 25 jaar ondergronds. 
 
Verwijderen van rubber 
De banden van het landingsgestel van vliegtuigen die vanuit stilstand de baan raken zetten 
rubber af. Te veel rubber vermindert de stroefheid van de baan. Daardoor hebben 
vliegtuigen minder grip, bijvoorbeeld op een natte baan. In 2022 hebben we het rubber 
verwijderd van de start- en landingsbaan. Daarna is de centerline (middellijn) van de baan 
deels opnieuw geverfd. In 2023 wordt alle belijning op de luchthaven grondig aangepakt.  
 
Onderhoud van gebouwen 
Ook dit jaar is onderhoud gepleegd aan gebouwen. Zo is de oude brandweerlocatie 
opgeknapt en is daar kantoorruimte voor de brandstofleverancier gerealiseerd. Verder is 
het dak van de oude uitrukhal vervangen. Twee vliegtuig afhandelaren hebben hier met 
hun materieel nu hun onderkomen gevonden. 
 
Nieuw terras bij de vertrekhal 
In september hebben we het nieuwe terras bij de vertrekhal geopend in aanwezigheid van 
de gezaghebber, gedeputeerden en overige partners. Het terras biedt vertrekkende 
passagiers een sfeervolle buitenwachtruimte met bar, waar ze nog even in de zon kunnen 
zitten en een drankje kunnen drinken. De inrichting past bij het eiland, met planten, hout, 
moderne meubels en sfeervolle verlichting. Het terras biedt extra wachtruimte en is 
onderdeel van een serie verbeteringen in de bestaande terminal.  
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Het nieuwe terras voor vertrekkende passagiers 

Uitbreiding van de passagiersoverkapping voor aankomende passagiers 
We zijn gestart met de voorbereidende werkzaamheden voor de uitbreiding van de huidige 
overkapping bij de entree van de aankomsthal met een lengte van ca. 40 meter over een 
breedte van 4,5 meter. De overkapping biedt passagiers straks beschutting tegen de zon 
en regen als ze tijdens piekuren in de wachtrij staan, in afwachting van controles van de 
KMAR, betaling van de visitor entry tax of andere zaken. Het ontwerp past bij de 
architectuur van de terminal. 

 
Ontwerp voor de uitbreiding van de overkapping. © Atelier Lobo & Raymann 

Nieuwe langere bagageband 
De bestaande bagageband in de aankomsthal biedt te weinig capaciteit en verkeert in 
verouderde staat. Daarom is in 2022 een nieuwe en langere bagageband besteld. Na 
installatie zal deze in 2023 zorgen voor een sneller proces voor zowel de passagier als de 
afhandeling.  
 
Twee extra incheckbalies 
In oktober zijn twee nieuwe extra incheckbalies in gebruik genomen: nummer 13 en 14. 
Hierdoor hebben we de afhandelingscapaciteit vergroot en kunnen we op piekmomenten 
samen met de airlines en afhandelaren de passagiers een betere service verlenen.   
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De nieuwe incheckbalies 

Herinrichting van de wegeninfrastructuur 
De herinrichting van het terrein voor de terminal is afgelopen jaar verder ter hand 
genomen. Er is een extra rijstrook aangelegd en een wandelpad voor passagiers, om zo 
een duidelijke scheiding van de verschillende verkeersstromen te bereiken. Er zijn nieuwe 
borden en bewegwijzering geplaatst, om duidelijk te maken wat de functie is van de 
verschillende rijbanen en waar automobilisten wel of niet mogen parkeren.  
 

 
Nieuwe borden en bewegwijzering 

3.4 Masterplan Flamingo Airport  

Ondertekening Memorandum of Understanding 
Op 14 december ondertekenden minister Mark Harbers, gedeputeerde Hennyson Thielman, 
BIA-directeur Maarten van der Scheer en Rijksvertegenwoordiger Jan Helmond (namens 
het ministerie van BZK) een Memorandum of Understanding over gezamenlijk investeren in 
de uitbreiding en verbetering van Flamingo Airport. Met deze overeenkomst is de realisatie 
van de eerste fase van het Masterplan een flinke stap dichterbij. Daarbij gaat het enerzijds 
om het upgraden van de platformen, om beter te voldoen aan de internationale 
veiligheidsstandaarden en de komst van elektrische vliegtuigen mogelijk te maken. En 
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anderzijds om het uitbreiden en verbeteren van de terminal, waarbij deze wordt voorzien 
van meer zelfgeproduceerde groene stroom.  
 

 

Masterplan: uitbreiding en verbetering van de platforms en de terminal. 

 
Uitvoering en financiering 
Er wordt een nieuw platform voor ‘wide-body’ vliegtuigen (bijvoorbeeld de B787 
Dreamliner) gerealiseerd, dat ook gebruikt kan worden door twee ‘narrow body’ vliegtuigen 
(bijvoorbeeld de Boeing 737). Daarnaast krijgt de terminal een kwaliteitsimpuls. Het wordt 
een open constructie, die qua architectuur past bij Bonaire.  
 
De eerste stap op weg naar de uitvoering is het verder uitwerken van het ontwerp en het 
onderzoeken van de uitvoerbaarheid van de plannen. Naar schatting duurt deze fase van 
planuitwerking twee jaar, tot en met 2024. In die periode zal onderzoek worden gedaan 
naar o.a. milieu en waterhuishouding, bodem, vergunningen, duurzaamheid en 
energietransitie. De uitkomsten van het onderzoek dat momenteel wordt uitgevoerd naar 
de aanwezigheid van grotten en holle ruimtes wordt hierbij meegenomen. Verder wordt 
ook een communicatie- en participatieproces opgestart.  
 
Het ministerie van IenW financiert 15 mln. euro in de aanpak van de platformen en het 
OLB 6,6 mln. USD. Ook BIA zelf zal grote investeringen doen. 
 

3.5 Ontwikkeling 

Airside development 
Er is sprake van een grote vraag naar de ontwikkeling van faciliteiten aan de airside van de 
luchthaven. Daarom zijn we gestart met een verkenning naar locaties voor ondersteunende 
faciliteiten, bijvoorbeeld voor cargo en hangars.  
 
Nieuwe luchtverbindingen 
Goed nieuws voor Bonaire, want eind 2022 konden we aankondigen dat Jetair Caribbean 
vanaf februari 2023 start met een lijnvlucht van Flamingo Airport naar Aruba en Curaçao. 
We werken er hard aan om te zorgen voor meer en betaalbare verbindingen met de 
naburige eilanden, voor zowel lokale als internationale bezoekers. Bestaande regionale 
airlines hebben hun capaciteit in 2022 ook opgevoerd, waardoor de eilanden beter met 
elkaar zijn verbonden. Dit is van groot sociaal en economisch belang.  
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Gesprekken over nieuwe luchtverbindingen met andere potentiële airlines uit bijvoorbeeld 
Noord-Amerika lopen. Airlines zijn zeer geïnteresseerd in Bonaire, maar kampen met een 
tekort aan vliegtuigen en personeel. Daardoor worden zij beperkt in hun ontwikkeling.  
 

 
Aankomst van de eerste vlucht van Jetair op Flamingo Airport. 
 

3.6 Samenwerking tussen de Caribische luchthavens 

Samen met vijf andere luchthavens in het Nederlands-Caribisch gebied werken wij samen 
binnen de Dutch Caribbean Cooperation of Airports (DCCA). Doel van de samenwerking is 
om de algemene kwaliteit van elke individuele luchthaven te verbeteren. Een van de 
speerpunten is het realiseren van betaalbare en duurzame verbindingen tussen de 
eilanden. In dit kader organiseerde de DCCA in november het eerste internationale 
Sustainable Air Transportation Event op Aruba.  
 
Een belangrijk moment tijdens het evenement was de ondertekening van het Memorandum 
of Understanding tussen de zes lokale overheden van de Nederlands Caribische eilanden, 
de zes luchthavens en de Nederlandse overheid. In deze overeenkomst hebben we onze 
gezamenlijke ambitie op het gebied van betaalbare emissievrije vluchten tussen de 
eilanden beklonken. Afgesproken is dat een taskforce hiervoor in 2023 een Joint Strategic 
Plan zal opleveren. 

Ondertekening van het Memorandum van Understanding tijdens het internationale Sustainable Air Transportation event van 
de DCCA. 
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3.7 Duurzaamheid 

Elektrisch vliegen 
De ABC-eilanden zijn bij uitstek geschikt voor elektrisch vliegen, vanwege de korte 
afstanden, de grote markt, de relatief kleine toestellen en de aanwezigheid van veel 
potentiële groene energie. Primair levert dit een bijdrage aan duurzaam en milieubewust 
vliegen. Tegelijkertijd is het een oplossing in de zoektocht naar betere en betaalbare 
verbindingen tussen de ABC-eilanden. Om klaar te zijn voor de toekomst houden we bij de 
herinrichting van de platformen alvast rekening met de komst van elektrische vliegtuigen 
en werken we aan de productie van duurzame energie. Ook hebben we in 2022 de 
gesprekken met de elektrische vliegschool E-flight Academy hervat om hun komst naar 
Bonaire verder te onderzoeken.  
 
Verkenning naar de haalbaarheid van een zonnepark 

In 2022 zijn we gestart met een verkenning naar de haalbaarheid van de productie en het 
gebruik van zonne-energie op de luchthaven. Allereerst om onze eigen energiebehoefte 
zoveel mogelijk zelf op een duurzame manier op te wekken. Maar ook om ons voor te 
bereiden op elektrisch vervoer op het land en in de lucht. En uiteindelijk om een bijdrage te 
kunnen leveren aan de verduurzaming van Bonaire. We verwachten in 2023 de markt te 
benaderen voor de aanleg van een zonnepark.  

Nieuwe installatie duurzame verwerking afvalvloeistoffen 
In nauwe samenwerking met Water- en Energiebedrijf (WEB) is in 2022 de nieuwe 
installatie voor de duurzame verwerking van afvalvloeistoffen grotendeels gerealiseerd. Al 
geruime tijd werden de afvalvloeistoffen die vliegtuigen op de luchthaven moeten lossen 
opgeslagen op een wijze die niet meer aan de eisen voldoet. In de nieuwe infrastructuur 
bewerkt de installatie het afvalwater en pompt het via de riolering naar de 
rioolwaterzuivering (RWZI) van WEB Bonaire. Daar wordt het verder biologisch gezuiverd. 
De installatie zal in 2023 in gebruik worden genomen.  
 
 
3.8 Organisatie en personeel 

Invulling van vacatures 
In de tweede helft van 2022 heeft BIA flink geïnvesteerd in haar organisatie. Per 1 
november zijn de nieuwe Chief Ffnancial Oficer (CFO) en de nieuwe Landside maintenance 
manager begonnen. Op 1 januari 2023 is de nieuwe Commercial manager gestart. De 
komst van deze nieuwe collega’s is het begin van een belangrijke en noodzakelijke 
kwaliteitsimpuls binnen de organisatie van BIA op het gebied van financieel beheer, 
digitalisering, onderhoud en onze non-aeronautical activiteiten. Verder zijn er veertien 
nieuwe Security officers aangenomen, die allen zijn begonnen aan hun opleiding. Ook zijn 
we gestart met de werving van drie extra Technicians, waarvan de eerste twee begin 2023 
gestart zijn. Om onze uitvoeringskracht verder te vergroten gaan we externe projectleiders 
werven.  
 
CAO 
Eind 2022 liep de huidige CAO af. In november zijn we gestart met onderhandelingen met 
de vakbond over een nieuwe CAO. Dit verliep in een goede en constructieve sfeer. 
Inmiddels is de CAO op 3 februari 2023 getekend.  
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Personeelswisselingen 
 
 Totaal Dames Heren 
Begin 2022 56 23 33 
Aanvullingen 19 9 10 
Uit dienst 10 5 5 
Eind 2022 65 27 38 

 
Personeel per afdeling eind 2022 

 Percentage Aantal 
Algemene zaken 9.2% 6 
Airport security 53.8% 35 
Airport operations 23.1% 15 
Airport maintenance 13.3% 8 
Compliance 1.5% 1 

 
Training en seminars 
- Security Refreshment training (theoretische kennis) en on the job training voor al het 

personeel van de afdeling Security.   
- SIMFOX X-Ray training. Gedurende het hele jaar door trainen de Security medewerkers 

hun vakbekwaamheid in het X-Ray kijken met de software SIMFOX. 
- Training Interne Audit voor het uitvoeren van een interne kwaliteitscontrole, voor de 

leiding van de operationele afdelingen. 
- Full Scale Emergency Training.  
- Luchthaven Crisis Team (LCT) table top oefening voor het gehele LCT plus vervangers, 

als voorbereiding op de Full Scale Emergency Exercise. 
- Training Crisis Communicatie en verslaglegging voor de informatiemanagers van het 

LCT. 
- Training Commando Plaats Incident (CoPI). De Airport Duty Officers hebben namens 

BIA zitting in het CoPI en worden periodiek getraind. 
- Training Officier van Dienst voor de Airport Duty Officers als CoPI-leden. 
- E-learning Basiskennis Rampenbestijding Bonaire voor alle medewerkers van BIA die 

een rol hebben tijdens een ramp. 
- Vakbekwaamheid laagspanning voor de Senior Technicians richting Electrotechniek. 
- Airfield Ground Lightning Technician voor certificering van de Senior Technician. 
- Alle instroom Security Officers volgen de Basic Aviation Security opleiding om volgens 

de regelgeving gecertificeerd te worden. 
 
Sociale activiteiten 
Als gevolg van de coronapandemie was het twee jaar lang niet mogelijk om sociale 
activiteiten te organiseren. Om onze BIA-familie weer bij elkaar te brengen en de 
teamspirit te vergroten is een sociale activiteiten commissie opgericht. Hierin is elke 
afdeling vertegenwoordigd. Er is een activiteitenprogramma opgesteld en in dit kader zijn 
onder andere een WK poule, een algemene personeelsbijeenkomst en een 
Eindejaarsviering georganiseerd. Tijdens de Eindejaarsviering is tevens op een feestelijke 
wijze afscheid genomen van de gepensioneerde medewerkers. 
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Buki di pret 
In samenwerking met K-Mar en Techno bar, doen wij al enkele jaren mee aan het initiatief 
‘Buki di pret’, een gratis boekje voor scholieren van de basisschool met leuke activiteiten 
tijdens de schoolvakantie. BIA biedt op de woensdagochtenden gedurende de vakantie 
gratis rondleidingen op de luchthaven. De rondleidingen waren allemaal volgeboekt!  
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3.9 Financiën 

De volledige jaarrekening is in hoofdstuk 5 opgenomen. Deze geven de belangrijke 
cijfermatige informatie over de prestaties en financiële gezondheid van BIA. Onderstaand is 
een verkort overzicht opgenomen. 
 

 

Over 2022 heeft BIA een netto resultaat geboekt van USD 1,625 mln. Dit resultaat is een 
gevolg van de hoger dan verwachte opbrengsten en relatief lagere bedrijfskosten. Door dit 
beter dan verwachte resultaat en de daarmee gepaard gaande cashflow, is BIA zelf in staat 
geweest om de in 2021 ontvangen subsidie van het Ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties, om verliezen als gevolg van COVID-19 te dekken, grotendeels terug te 
betalen. 
 

 
 
De ratio’s opbrengsten/lasten van meer dan 100% geven inherent aan dat BIA een 
positieve toegevoegde waarde heeft. In de samenhang tussen de doelstelling van BIA en 
de besteding van de middelen, geeft de rentabiliteit van 8,3% in ieder geval aan dat elke 
geïnvesteerde USD meer heeft opgebracht dan de marktrente, en dat BIA een goed 
renderend bedrijf is. Er kan ook gesteld worden dat BIA elke door de aandeelhouder 
beschikbaar gestelde USD, op een prudente wijze heeft besteed. 
Normaliter ligt het solvabiliteitsratio tussen 25% en 40%. Alhoewel BIA een negatieve 
algemene reserve (Other reserves) heeft, wordt met een solvabiliteitsratio van 58% 
duidelijk dat BIA haar organisatie en bedrijfsvoering op een gezonde manier met eigen 
kapitaal heeft gefinancierd en zo min mogelijk met langdurend vreemd vermogen zoals 
leningen. 
De current ratio van 11.2 geeft aan dat BIA een liquide organisatie is. Dit is een combinatie 
(gevolg) van het boven verwachting aantal passagiers en de onderhouds- en 
investeringsuitgaven die beheerst hebben plaatsgevonden. De current ratio geeft aan dat 
BIA in staat is om eventueel aan direct opeisbare schulden te voldoen.  

(in USD 1.000) 2022 2021 2020 2019 2018
Resultaat en Cash flow
Bedrijfsopbrengsten 10,129 7,509 7,376 8,228 7,072
Operationeel resultaat winst/(verlies) 1,625 0 0 758 593
Netto resultaat winst/(verlies) 1,625 0 0 758 593
Bedrijfslasten 8,505 7,509 7,376 7,470 6,479
Afschrijvingen 2,240 2,701 2,503 2,463 2,489
Cash flow uit operationele activiteiten 823 2,810 2,519 3,433 2,264

Balans
Totaal activa 35,003 35,884 34,577 35,755 34,604
Eigen vermogen 20,305 18,681 18,681 18,681 17,923
Materiële vaste activa 22,699 23,036 25,619 26,569 26,218
Liquide middelen 9,153 10,143 7,896 6,930 6,311
Investeringen in materiële vaste activa 1,852 654 5,080 2,835 453

Ratio's 2022 2021 2020 2019 2018
Bedrijfsopbrengsten / bedrijfslasten 119.1% 100.0% 100.0% 110.1% 109.1%
Bedrijfsopbrengsten / bedrijfslasten (excl. netto afschrijvingen) 132.2% 121.6% 118.0% 128.9% 131.9%
Rentabiliteit (netto resultaat/ gemiddeld eigen vermogen) 8.3% 0.0% 0.0% 4.1% 3.4%
Solvabiliteit (eigen vermogen / totaal vermogen) 58.0% 52.1% 54.0% 52.2% 51.8%
Current ratio (vlottende activa/ vlottende schulden) 11.2 3.9 7.3 6.0 10.3
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4. BLIK OP DE TOEKOMST 

 
 
In 2023 gaan we door met het investeren in onze eigen medewerkers en met het 
verbeteren van de veiligheid, capaciteit, duurzaamheid en kwaliteit. Samen met alle 
partners blijven we ons maximaal inzetten om alle passagiers optimaal - in Bonaire style - 
te faciliteren en Bonaire als toegangspoort van het eiland te verbinden met de regio en met 
de rest van de wereld. Om hier invulling aan te geven hebben we de volgende zeven 
ambities geformuleerd voor 2023.  
 
1. Uitwerking van het Masterplan Flamingo Airport 

De planuitwerkingsfase duurt naar schatting twee jaar, tot en met 2024. Daarna kan de 
aanbesteding plaatsvinden in 2025. De uitvoering kan starten in 2026.   
 

2. Realiseren van een aantal quick wins 
Quick wins vooruitlopend op de realisatie van het Masterplan, zijn onder andere de 
nieuwe langere bagageband in de aankomsthal, de uitbreiding van de 
passagiersoverkapping voor aankomende passagiers, het renoveren en uitbreiden van 
het restaurant en het vergroten van de aankomsthal.  
 

3. Verder inlopen van de achterstand in onderhoud 
Onder andere door de vervanging van de baanverlichting.  
 

4. Uitwerken van een plan voor duurzame energie op het luchthaventerrein  
Afronden van de verkenning en het opstellen van een plan van aanpak voor de 
productie van duurzame energie.  
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5. Verder versterken van de organisatie 
Met aandacht voor de ontwikkeling van personeel en lokaal talent. 
 

6. Verkennen van nieuwe luchtvaartverbindingen naar Bonaire 
Zowel regionaal als ook richting Noord- en Zuid-Amerika en Europa.   
 

7. Vergroten van de non-aeronautical revenue  
Door meer aandacht aan de commerciële activiteiten te besteden, ter ondersteuning 
van de ambities om de luchthaven te upgraden. 

 
Aan het eind van dit jaarverslag wil ik benadrukken dat ik na mijn vliegende start in 
augustus heb gezien dat het eiland en de luchthaven samen trots mogen zijn op wat er in 
de loop der jaren is opgebouwd en op de goede plannen die nog in het verschiet liggen. 
Wat is Bonaire een mooi eiland, en wat werken we met een fijne groep collega’s en 
partners. 
 
Graag spreek ik hier grote dank uit aan alle collega’s en partners die zo hard hebben 
gewerkt om van dit jaar van herstel een succes te maken. Ik kijk ernaar uit om de 
komende jaren samen onze doelen verder te ontwikkelen! 
 
 
Namens de Directie van Bonaire International Airport 
 
Maarten van der Scheer, 
Directeur 
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Balance sheet as of 31 December 2022 
(before appropriation of result) 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Assets
Note USD USD USD USD

Non-current assets
Intangible fixed assets 5 334,142 445,522
Tangible fixed assets 6 22,698,546 23,036,235 

23,032,688 23,481,757 

Current assets
Receivables 7 2,817,211 2,259,681   
Cash at banks and in hand 8 9,153,244 10,142,747 

11,970,455 12,402,428 

35,003,143 35,884,185 

Equity and Liabilities

Shareholder's equity
Issued share capital 9 16,759,777 16,759,777 
Share Premium 9 7,783,776 7,783,776   
Other reserves 9 (5,223,446) (5,862,951)
Specific reserves 9 985,000 0

20,305,107 18,680,602 

Non-current liabilities
Fixed assets fund 10 9,134,980 10,533,311 
Provisions 11 4,497,168 3,456,076   

13,632,148 13,989,387 

Current liabilities 12 1,065,888   3,214,196   

35,003,143 35,884,185 

2022 2021
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Income statement for the year ended 31 December 2022 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

Note USD USD USD USD
Revenue
Airport Charges 15 8,687,770 5,219,055
Concessions 16 713,947 440,148
Rent 17 442,214 349,395
Subsidy 18 0 1,264,953
Other operating revenues 19 285,312 235,511
Total operating revenues 10,129,243 7,509,062

Operating Expenses
Outsourcing and other external costs 20 2,545,289 1,833,355
Maintenance 21 1,599,133 1,486,335
Personnel expenses 22 3,024,086 2,306,094
Depreciation 23 2,239,701 2,700,793
Release of fixed assets fund 10 (1,398,332) (1,367,376)
Other operating expenses 24 494,861 549,861
Total operating expenses 8,504,738 7,509,062

Result for the year 1,624,505 0

2022 2021
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Cash flow statement for the year ended 31 December 2022 

  2022  2021 

 Note USD  USD 
     

Operating profit/(loss)  1,624,505   0  
     

Adjustments for:     
Release of fixed assets fund 9 (1,398,331)  (1,452,787) 
Depreciation 5 2,150,351   2,589,413  
Depreciation Intangible fixed assets  111,380   111,380  

    0  
Change in provisions (net) 10 1,041,091   768,365  

  1,904,491   2,016,371  
       

Operating profit/(loss) after adjustments  3,528,996   2,016,371  
     

Movements in workingcapital:     
Receivables  (557,530)  (1,197,440) 
Current liabilities  (2,148,308)  1,991,209  

  (2,705,838)  793,769  
     

Interest received 23 0   0  

     
Cash flow from operating activities  823,158   2,810,140  

     
Cashflow from investing activities     
Investments in tangible fixed assets 5 (1,852,474)  (97,300) 
Investments in intangible fixed assets  0   (556,902) 
Adjustment to cumulative depreciation 5 0   0  
Disinvestments in tangible fixed assets (net) 5 39,813   90,684  
Net cash generated from investing 
activities  (1,812,661)  (563,518) 

     
Cashflow from financing activities     
Proceeds from grants 9 0   0  
Net cash generated from financing 
activities  0   0  

     
Net increase/(decrease) in cash at banks     
and at hand  (989,503)  2,246,622  

     
Cash at banks and in hand January 1 7 10,142,747   7,896,125  
Cash at banks and in hand December 31 7 9,153,244   10,142,747  
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Independent auditor’s report 

To: the Supervisory Board of Directors and Managing Board of Bonaire International Airport 
N.V.

A. Report on the audit of the 2022 financial statements included in the annual
report

Our opinion  
We have audited the 2022 financial statements of Bonaire International Airport N.V. based in 
Bonaire.  

In our opinion, the accompanying financial statements give a true and fair view of the 
financial position of Bonaire International Airport N.V. as at 31 December 2022 and of its 
result for 2022 in accordance with the Civil Code applicable in Bonaire and with Generally 
accepted accounting principles in the Netherlands.  

The financial statements comprise: 
1. the balance sheet as at 31 December 2022;
2. the income statement for the year 2022;
3. the cashflow statement for the year ended 31 December 2022; and
4. the notes comprising of a summary of the accounting policies and other explanatory

information.

Basis for our opinion  
We conducted our audit in accordance with Dutch Standards on Auditing. Our responsibilities 
under those standards are further described in the ‘Our responsibilities for the audit of the 
financial statements’ section of our report. 

We are independent of Bonaire International Airport N.V. in accordance with the Verordening 
inzake de onafhankelijkheid van accountants bij assurance-opdrachten (ViO, Code of Ethics 
for Professional Accountants, a regulation with respect to independence) and other relevant 
independence regulations in the Netherlands. Furthermore we have complied with the 
Verordening gedrags- en beroepsregels accountants (VGBA, Dutch Code of Ethics). 

We believe the audit evidence we have obtained is sufficient and appropriate to provide a 
basis for our opinion.  



B. Report on other information included in the annual report

In addition to the financial statements and our auditor’s report thereon, the annual report 
contains other information that consists of: 
 the Managing Board report;
 other information.

Based on the following procedures performed, we conclude that the other information: 
 is consistent with the financial statements and does not contain material misstatements;
 contains the information as required by the Civil Code applicable in Bonaire.

We have read the other information. Based on our knowledge and understanding obtained 
through our audit of the financial statements or otherwise, we have considered whether the 
other information contains material misstatements. 

By performing these procedures, we comply with the requirements of the Civil Code 
applicable in Bonaire and the Dutch Standard 720. The scope of the procedures performed is 
substantially less than the scope of those performed in our audit of the financial statements. 

The Managing Board is responsible for the preparation of the other information, including the 
management report in accordance with the Civil Code applicable in Bonaire and with 
Generally accepted accounting principles in the Netherlands. 

C. Description of responsibilities regarding the financial statements

Responsibilities of the Supervisory Board of Directors and Managing Board for the financial 
statements  
The Managing Board is responsible for the preparation and fair presentation of the financial 
statements in accordance with the Civil Code applicable in Bonaire and with Generally 
accepted accounting principles in the Netherlands. Furthermore, the Managing Board is 
responsible for such internal control as it determines is necessary to enable the preparation 
of the financial statements that are free from material misstatement, whether due to fraud 
or error.  

As part of the preparation of the financial statements, the Managing Board is responsible for 
assessing the company’s ability to continue as a going concern. Based on the financial 
reporting framework mentioned, the Managing Board should prepare the financial statements 
using the going concern basis of accounting, unless the Managing Board either intends to 
liquidate the company or to cease operations, or has no realistic alternative but to do so.  

The Managing Board should disclose events and circumstances that may cast significant doubt 
on the company’s ability to continue as a going concern in the financial statements.  

The Supervisory Board of Directors is responsible for overseeing the company’s financial 
reporting process. 
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Our responsibilities for the audit of the financial statements  
Our objective is to plan and perform the audit engagement in a manner that allows us to 
obtain sufficient and appropriate audit evidence for our opinion.  

Our audit has been performed with a high, but not absolute, level of assurance, which means 
we may not detect all material errors and fraud during our audit. 

Misstatements can arise from fraud or error and are considered material if, individually or in 
the aggregate, they could reasonably be expected to influence the economic decisions of 
users taken on the basis of these financial statements. The materiality affects the nature, 
timing and extent of our audit procedures and the evaluation of the effect of identified 
misstatements on our opinion. 

We have exercised professional judgement and have maintained professional skepticism 
throughout the audit, in accordance with Dutch Standards on Auditing, ethical requirements 
and independence requirements. Our audit included among others: 
 identifying and assessing the risks of material misstatement of the financial statements,

whether due to fraud or error, designing and performing audit procedures responsive to
those risks, and obtaining audit evidence that is sufficient and appropriate to provide a basis
for our opinion. The risk of not detecting a material misstatement resulting from fraud is
higher than for one resulting from error, as fraud may involve collusion, forgery, intentional
omissions, misrepresentations, or the override of internal control;

 obtaining an understanding of internal control relevant to the audit in order to design audit
procedures that are appropriate in the circumstances, but not for the purpose of expressing
an opinion on the effectiveness of the entity’s internal control;

 evaluating the appropriateness of accounting policies used and the reasonableness of
accounting estimates and related disclosures made by the Managing Board;

 concluding on the appropriateness of management’s use of the going concern basis of
accounting, and based on the audit evidence obtained, whether a material uncertainty
exists related to events or conditions that may cast significant doubt on the entity’s ability
to continue as a going concern. If we conclude that a material uncertainty exists, we are
required to draw attention in our auditor’s report to the related disclosures in the financial
statements or, if such disclosures are inadequate, to modify our opinion. Our conclusions
are based on the audit evidence obtained up to the date of our auditor’s report. However,
future events or conditions may cause a company to cease to continue as a going concern;

 evaluating the overall presentation, structure and content of the financial statements,
including the disclosures; and

 evaluating whether the financial statements represent the underlying transactions and
events in a manner that achieves fair presentation.
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We communicate with those charged with governance regarding, among other matters, the 
planned scope and timing of the audit and significant audit findings, including any significant 
findings in internal control that we identify during our audit.  

Curaçao, May 15th, 2023 

For and on behalf of BDO B.V.,

Was signed

M.J. Illidge CPA

Ref: R23.065/jh/MI 
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